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Učiteljska zavest. 
Še nikdar nismo s tako radovednostji 

čakali skupščine naše „Zaveze" kakor letos 
Divja gonja klerikalcev proti učiteljstvu je 
nekaterih zbujala sumDJo, da bo slabo vplival 
na udeležbo. Mi smo bili drugačnega mneuj; 
in nismo se varali. J a č j a od g o n j 
k l e r i k a l c e v j e u č i t e l j s k a za 
v e s t ! 

Prav je poudarjal pri banketu naš uči 
teljski filozof, vrli tovariš Avg. P o ž e g a r 
da je »Zaveza" v ognju sovražnih navalov iz 
pričala svojo življensko moč in da je ne pre 
maga nobena sila več. — Š t e v i l o č l a 
n o v »Zaveze" j e od l a n i n a r a s l 
z a 194 z a v e d n i h t o v a r i š e v i 
t o v a r i š i c , kar je najboljši odgovor našir 
sovražnikom! 

Mariborski Slovenci so storili vse, ka 
se da ob sedanjih razmerah storiti, da so bi 
skupščinarji slovesno in gostoljubno sprejeti i 
da jim je bilo bivanje v Mariboru kar najpr 
jetnejše. Poseben sijaj je dala letošnji skupščii 
udeležba naših dragih slovanskih bratov C e 
h o v , P o l j a k o v in i s t r s k i h H r 
v a t o v , ki so enodušno priznali zdravo naš 
učiteljsko zavest ter se divili vzornosti naši 
zborovanj. Pozdrave so nam poslali H r v a t 
iz Z a g r e b a in D a l m a c i j e , S r b 
iz kraljevine in r u s k i u č i t e l j i , potuj« 
preko slovenskih pokrajin. Tako smo dožive 
v Mariboru k u l t u r n o z d r u ž e n j 
v s e g a s l o v a n s k e g a u č i t e 1 j s t v 
ijn v i d e l i smo, k a k e o d k r i t e s i n 
p a t i j e u ž i v a s l o v e n s k o u č i t e l . 
s t v o m e d s v o j i m i s l o v a n s k i m 
t o v a r i š i . To nam zbuja veselje, pono 
pogum in vztrajnost. 

Udeležba je bila naravnost s i j a j n 
Delegacijskega zborovanja se je udeležilo IS 
delegatov in delegatinj, po delegaciji je bi 
pri koncertu dvorana n a t l a č e n o p o l n i 

600 udeležencev. Razpoloženje je bilo sveča

nostno, navdušenje je dvigala stanovska zavest, 
Naše vrste so se sklenile v uerazrušno falango, 
To je gola resnica, ki je ne izpremeni nobena 
potvara! 

Eazšli smo se ojačeni. Tako začenjamc 
22. leto »Zaveze" s ponosom in z vero v lepše 
bodočnost! 
Seja odbora »Zveze slovanskega učitelj 

stva T Avstriji". 
Delo v Mariboru se je začelo s sejo od 

bora „Zaveze slovanskega učiteljstva v Avstriji.' 
Seja je trajala dne 14. t. m. od 8. ure zju 
traj do 6. ure zvečer ter dne 15. t. m. o( 
8. do 10. ure zjutraj. Seje so se udeležili 
Jos. C e r n y , učitelj v Pragi, starosta »Zvezi 
čeških učit. društev" in predsednik „Zvezi 
slovanskega učiteljstva v Avstriji"; Stanisla' 
N o w a k , nadučitelj v Krakovem, predsednil 
..Poljske učit. zveze" in podpredsednik »Zvez 
slov. učit. v A."; Matija H a j n y , učitelj 
Jankovicih na Moravskem, kot tajnik »Zveze" 
Adolf Š u s t r , nadučitelj v Bojanovem n 
Češkem, kot blagajnik »Zveze"; kot odbornik 
pa: Stanislav P a 1 k a , nadučitelj v Bohnr 
v Galiciji, Dragotin P r i b i l , c. kr. okraju 
šolski nadzornik na otoku Krku, Engelbei 
G a n g 1 iz Idrije; kot gost: Jos. Z a v a d a 
nadučitelj v Dobroticah na Moravskem. Oprs 
vičila sta odsotnost M a r i n k o v i č in Ge 
b a n o v a. — Poročilo v sklepih in načrti 
izide i s t o č a s n o v vseh učiteljskih listi! 
ki so glasila v tej »Zvezi" združenih organ: 
nizacij. Poročamo danes toliko, da prirec 
»Zveza" 1. 1910. v K r a k o v e m vseslovai 
ski učiteljski shod (od 11. do 15. avgusta 
1. 1911. pa v L j u b l j a n i I. v s e s l o 
v a n s k i v s e u č i l i š k i u č i t e l j s k 
k u r z. 

Seja npravHega odbora. 
Ob pol 11. uri dopoldne se je zbri 

upravni odbor na sejo. Tajnikov namestnik j 
poročal o delovanju vodstva ,Zaveze". Določil 
in redigirala so se poročila za delegacijo. D< 
ločili so se tudi drugi predlogi, ki pridejo o 
nnravripcra nHhnra nrpr) rfolpimftiin 

Seja delegacije. 
P r e d s e d n i k o v n a g o v o r . 
Predsednik tov. L. J e l e n e otvori zbo 

rovanje ob 3. uri popoldne: 
Slavna delegacija! 
V imenu upravnega odbora Z. A. J. U. D. 

ki Vas je povabil na današnjo delegacijsb 
sejo, pozdravljam vse delegate in delegatinj 
najiskrenejše. 

V enoindvajsetič se je zbrala Zavezin 
delegacija, odkar obstoji Zaveza, da sliši, po 
ročila o delovanju upravnega odbora, ozirom 
vodstva Zaveze v minuli upravni dobi ter d 
da navodila novovoljenemu odboru za nadaljn 
delovanje. 

Glede delovanja pričakujemo od delega 
cije lojalne kritike in odkrite sodbe, ki se j 
ne bojimo, ker smo si v svesti, da smo stori 
po svojih skromnih močeh svojo dolžnost; sto 
rili vse, kar je v korist in ugled slovenskeg 

| učiteljstva, v prospeh in razvoj narodnega šol 
stva. (Tako je 1) 

Zaveza je središče naše organizacije, kje 
naj se osredotočuje naše skupno delo in naš 
skupne zahteve,. Zavezina društva, ki so ras 
širjena po vsej mili slovenski zemlji — tuc 
korotanske tovariše dobimo prav kmalu v svoj 
sredo (Zivio!) — so periferija, ki se neumorn 
trudi in skrbi za napredek in svoboden razv« 
narodnega šolstva in za blaginjo učiteljstva 
svojem okraju ter pazi z bistrim očesom, d 
se nam ne kratijo naše težko pridobljene pn 
vice nikjer in od nikogar. Vez in posredova 
niča med Zavezo in njenimi društvi je pa Z: 
vezina delegacija. Po delegaciji dobiva Zave; 
od svojih društev moč in veljavo, ki je ne sti 
nobena sila, pa naj tudi padajo žgoči udar 
z bičem po njej. Saj smo vajeni boja, in bre 
boja ni zmage. (Res je!) 

Da bode pa delovanje Zaveze še uspei 
nejše, še intenzivnejše, treba je najtesnejše^ 
stika z Zavezinimi društvi. Zato bi moral vsa 
delegat, vsaka delegatinja priti k delegacijsl 
seji i jasnim in določnim programom, s strik 
nimi navodili, ki jih je dobil od svojega dri 
štva, ki ga je poslalo tu sem. Tu je mest 

kjer dobi upravni odbor, oziroma vodstvo Za 
veze jasen pogled v faktični položaj učiteljstva 
in narodnega šolstva sirom naše domovine. I: 
Vaših nasvetov in predlogov spozna skupni 
želje in zahteve in njegova naloga in dolžnos 
je, da jih oživotvori in izkuša uresničiti. 

Ker živimo v jako resnih, svobodnemi 
učiteljstvu nevarnih časih, treba nam je vza 
jemnega, neumornega dela v Zavezi in i 
društvih. 

Izreči sodbo o delovanju Zaveze ste Vi 
častiti delegati in delegatinje. v to poklican 
sodniki; sodbo o delovanju Zavezinih društe 
pa izrečem najlažje jaz, ker imam v roki po 
datke in skupen pregled o njihovem marljivem 
semintja v resnici požrtvovalnem delu. 

Vsa Zavezina društva so priredila oi 
lanske glavne skupščine Zaveze, ki se je vršil 
prve dni septembra v Gorici, 129 zborovau 
pri katerih je bilo 136 predavanj in razpra\ 
Poleg tega se je pri vsakem zborovanju po 
svetovalo in ukrepalo o raznih predlogih i 
nasvetih, prerešetovala so se šolska dnevn 
vprašanja in reševale interne zadeve. To je obi 
lica duševnega dela, ki zasluži priznanje vsa 
kega, ki nepristransko sodi ta trud. Pa š 
več! Vse tri liste, ki jih izdaja Zaveza, spisuj 
Zavezino učiteljstvo skoraj samo brez honorarja 
Ni li to zgled nesebičnega delovanja? In sedi 
pa pride neki starilen apostata ter nam očit 
v »Slovencu" nedelavnost in nesposobnost z 
delo! (Škandal!) Kaj in koliko pa je storil 
toliko poveličevana Slomškarija? Pokažejo ni 
nam Slomškarji svoje delo v minuli upravi 
dobi in sram jih mora biti njihovega siromi 
štva in duševne lenobe. Kar se dela tiče, nai 
ne sežejo niti do gležnjev. (Resnično!) 

Pa tudi v drugem pogledu so vršila Zi 
vezina društva svojo lepo, vzvišeno nalog« 
Zbirala so narodno napredno in svobodomiseln 
učiteljstvo pod svoje okrilje ter pazila s paznii 
očesom, da niso zašli posamezniki v klerikali 
brlog, kjer se zamori v učitelju vsak svobode 

i pokret. Kako vestno so izpolnjevala društi 
svojo sveto dolžnost v tem pogledu, nam i: 

• pričuje dejstvo, da nam je le majhno števi 
, tovarišev ugrabila Slomškarija, četudi jo 
s podpirala z vso silo in z vsemi mogočnin 
» sredstvi klerikalna strahovlada na Kranjsken 

in še ti zaslepljeni tovariši so največji koristi 
lovci in značaji dvomljive vrednosti, ki v svo 
nerazsodnosti drve nazaj v predpotopno dob 

> Da je razmeroma le malo učiteljev in učitelji 
i zapustilo naše vrste, razvidimo iz statistik 
, Lansko leto je imela Zaveza 1747 pravih, 5 
i podpornih, 50 častnih članov, torej skup 
, 1851; letos pa: 1962 pravih, 30 podporni 

43 častnih, skupaj 2045 članov. Vsa čast z 
vednemu slovenskemu učiteljstvu, ki ne proč 
svojega prepričanja, ki ne izda narodnega še 

: stva v neomejeno klerikalno oblast za žlico ki 
rikalne leče. (Odobravanje.) 

Pri lanski delegacijski seji v Gorici se 
priporočal, da naj bodo ona Zavezina društv 
ki imajo sedež tam, kjer so učiteljišča, v n 
prestani zvezi in v tesnem stiku z učiteljiš 
niki, naj prirejajo z njimi sestanke in jih bod: 

• za njihovo lepo, a težko zvanje ter podaja 
navodila za poznejše življenje, ko stopijo mla 
tovariši v svet. Priznati moram, da so tudi 
tem pogledu vršila društva svojo dolžnos 
Prosim le, da tega ne opuste tudi v prihodnj 



temveč naj se še z veliko večjo vnemo lotijo 
tega lepega in hvaležnega dela in vzgojili bomo 
tovariše, ki bodo naš ponos in ponos našega 
naroda, pravi njegovi učitelji. (Ploskanje.) 

S tem sklepam ter otvarjam delegacij

sko sejo. 
Potem pozdravlja predsednik zastopnike 

češkega in poljskega učiteljstva, dr. Žerjava, 
dr. P i v k a in nadzornika S c h m*o r a n 
z e r j a , ki jim priredi delelegacija burne 
ovacije. 

Za pozdrav se je zahvalil v imenu Cehov 
tov. Jos. Č e r n y ter je izvajal, da veže slo

vensko in češko ter vse slovansko učiteljstvo 
vzajemnost pri delu za kulturno in narodno 
osvoboditev slovanskih narodov. (Ploskanje.) 

Imenom poljske zveze učiteljskih društev 
je govoril Stanislav N o w a k in izvajal, da 
poljsko učiteljstvo, ki mora izvrševati pod tremi 
vladarji svojo vzvišeno nalogo med poljskim 
narodom, ve toliko bolj ceniti vzajemnost in 
skupnost narodno in stanovsko. Pozdravlja za

torej veliko in mogočno slovansko učiteljsko 
organizacijo, obenem pa vabi na kongres v Kra

kov. (Ploskanje.) 

Legitimiranje delegatov. 
Tajnikov namestnik A. E a p e prečita 

imena prijavljenih delegatov in delegatinj, ki 
se jih je udeležilo zborovanja 120. Samo eno 
okrajno učiteljsko društvo ni prijavilo no

benega delegata in ni poslalo njbenega po

ročila. 
Persekuclja kranjskega učiteljstva. 

Tovariš E. G a n g 1 se oglasi k besedi 
ter nujno predlaga: 

Delegacija »Zaveze avstr. jugoslovanskih 
učiteljskih društev", zbrana 15. avgusta 1909 
v »Narodnem domu" v Mariboru 

I. 
n a j o d l o č n e j š e p r o t e s t u j e p r o t i 
p e r s e k u c i j i k r a n j s k e g a u č i 

t e l j s t v a . T a k o r a v n a n j e z u č i 
t e l j s t v o m n i s a m o n a s i l n o in 
p r o t i z a k o n i t o , a m p a k j e t u d i 
d e m o r a l i z u j o č e , k e r j e m l j e uči

t e l j s t v u u g l e d in v e l j a v o p r i 
m l a d i n i in l j u d s t v u t e r mu 
p r o v z r o č a m o r a l n o in m a t e r i 

a l n o š k o d o . 
n. 

n a s i l n o in iz s a m e p o l i t i š k e 
s t r a s t i d i s c i p l i n i r a n i m t o v a 

r i š e m i z r e k a s v o j e n a j i s k r e 

n e j š e s i m p a t i j e , o b č u d u j o č 
n j i h j u n a š t v o , ki i z v i r a s a m o 
i z č i s t e v e s t i in ki z n j i m p r e 

n a š a j o k r u t e k r i v i c e ; 
III. 

p o ž i v l j a u č i t e l j s t v o , n a j s č i 

s t i m s v o j i m z n a č a j e m u s t v a r j a 
o d p o r v s a k i k o r u p c i j i , d o k l e r 
se ob n j e m s a m a ne u b i j e ; 

IV. 
p o ž i v l j a v s e v t o p o k l i c a n e k or

p o r a c i j e , n a j na p o d l a g i d r ž . 
š o l s k e g a z a k o n a in d r ž a v n e g a 
o s n o v n e g a z a k o n a b r a n i j o u č i 

t e l j s t v o t e r č u v a j o m o r a l n i in 
m a t e r i a l n i p o l o ž a j . (Hrupno, dolgo

trajno ploskanje.) 
Tov. E. Gangl je utemeljeval svoj pred

log z daljšim, z največjim odobravanjem spre

jetim govorom. Navajal je posamezne slučaje, 
ki so izzvali med zborovalci vihar ogorčenja, 
ter zaključil svoje utemeljevanje z izjavo, da 
se vrši preganjanje kranjskega učiteljstva pod 
zsščito tiste oblasti in tistega faktorja, ki bi 
morala braniti in čuvati učiteljstvo — to sta 
deželni šolski svet in njega predsednik. (Ogor

čenje.) 
Predlog je bil sprejet enoglasno in z vi

harnim odobravanjem. 

Učiteljski obrambni odsek. 
Tov. Fr. L u z n a r nujno predlaga: 
V » Z a v e z i " n a j se o s n u j e 

u č i t e l j s k i o b r a m b n i o d s e k , k i 
n a j č u v a m a t e r i a l n e in m o r a l n e 
k o r i s t i s v o j i h č l a n o v t e r j i m 
n a j p r e s k r b l j a g m o t n o in p r a v n o 
p o m o č . 

V ta odsek naj se volijo tovariši: 
G a n g l , R a p e , L i k a r in L u z n a r . 

Razvila se je debata, ki so se je udele

žili tovariši: P u l k o , P e t r i c , D i m 

n i k , Fr. B r i n a r , S t r e l e c , P e s e k , 
predsednik J e l e n e in poročevalec. — Kon

čno je bil predlog z odobravanjem sprejet. 

Tajnikoro poročilo 
o delovanju »Zaveze avstr. jugosl. učiteljskih 

društev" v upravnem letu 1908/9. 
Sestavil »Zavezin" tajnik, nadučitelj Dragotin 

č e s n i k. 
Poročal tov. Andrej R a p e : 
Čestita delegacija! 
Čast mi je poročati čestitim delegatinjam 

in delegatom »Zavezenih" društev o delovanju 
»Zavezinega" vodstva in upravnega odbora v 
dobi od zadDJe glavne skupščine, ki se je tako 
lepo in veličastno vršila lansko leto v solnčni 
Gorici, do današnjega dne ko zboruje »Zaveza" 
tukaj v lepi zeleni Štajerski. 

»Zaveza avstr. jugoslovanskih učiteljskih 
društev" šteje danes 35 društev. Ta društva 
imajo 43 častnih, 1962 pravih in 40 podpor

nih, torej skupaj 2045 članov. 
Število »Zavezinih" članov se torej vzlic 

terorizmu in preganjanju, ki so ga uprizorili 
naši nasprotniki napram naprednemu učiteljstvu, 
ni z m a n j š a l o , temveč naraslo za 194 
članov. 

To konštatujemo z zadoščenjem in po

nosom. 
Onim našim zavemim tovarišem pa, ki 

so tako možato in neomajano stali in vztrajali 
v boju za svoje pravice, v plemenitem delu za 
pravi napredek slovenskega ljudstva, ki so tr

peli kot ž r t v e svojega prepričanja in mišlje

nja, ki ni naprodaj za nobeno ceno in niko

mur, naj velja naše soglasno, javno in odkrito 
priznanje in zagotovilo popolne solidarnosti 
vsega v naši »Zavezi" združenega učiteljstva 
z njimi. 

Nekaj jih je pa tudi, ki so zapustili 
nae vrste, ki so zatajili ona načela, ki morajo 
biti sveta vsakemu pravemu učitelju in presto

pili v nasprotni tabor, da se z našimi nasprot

niki bojujeio proti nam. Nič ne de; stvar je 
popolnoma naravna. Neznačajnih ljudi je bilo 
vedno in povsod, še celo med dvanajsterimi 
apostoli, ki jih je izbral sam Zveličar, in dobijo 
se tudi v našem stanu. Za takimi ne bomo 
žalovali, pač pa jih obžalujemo, a naši nasprot

niki naj se jih tudi nikar preveč ne vesele; v 
prvi ugodni priliki se bodo zopet prelevili. 

To so pač žalostne slike sedanje slovenske 
»socialne" dobe. ki so jo pri nas uvedli mo

derni zastopniki krščanske ljubezni. 
Veselejša poročila pa nam prihajajo iz 

doslej tožnega K o r o t a n a . Tamkajšnje s 1 o

v e n s k o učiteljstvo se je jelo zadnji čas ži

vahno gibati, in upati je, da se že v kratkem 
ustanovi k o r o š k o s l o v e n s k o u č i 

t e l j s k o d r u š t v o , ki bo gotova največ

jega pomena za napredek slovenskega šolstva 
in učiteljstva in za probujo slovenskega ljud

stva na Koroškem. Želimo torej koroškim vrlim 
tovarišem najboljega uspeha! 

Vsa prej navedena društva so imela v 
pretekli upravni dobi 129 z b o r o v a n j . Pri 
teh zborovanjih je bilo 136 strokovnih in dru

gih času primernih p r e d a v a n j . Nekatera 
društva so prirejala tudi lepo uspele k o n 

c e r t e , večinoma v prid »Učit. konviktu" in 
»Družbi sv. Cirila in Metoda". 

Vobče je v delovanju posameznih »Za

vezinih društev zabeležiti lep napredek vkljub 
temu, da so učiteljske gmotne razmere skrajno 
neugodne; vendar bi želeli pri nekaterih dru

štvih nekoliko več življenja. Odborniki, ki ne 
morejo ali nočejo resno izvrševati prevzete na

loge, naj rajši odstopijo in dajo prostora čilim 
močem, ki so vneti za napredek in razvoj naša 
organizacije. Delovanja posameznih društev ne 
bom podrobno navajal, ker je prinašal »Učit. 
Tovariš" itak redno poročila o tem in se vsak 
učitelj lahko prepriča o gibanju posameznih 
društev iz našega glasila. 

»Zavezino" v o d s t v o je imelo v pre

teklem upravnem letu pet sej, upravni odbor 
pa dve, eno v Ljubljani, drugo tu v Mariboru. 
V teh sejah so se obravnavale vse važnejše 
zadeve, manj važne in nujne stvari pa je reše

valo predsedništvo samo z naknadnim potrdi

lom vodstva, oziroma upravnega odbora. 
Vložni zapisnik šteje do danes 753 opra

vilnih številk, ne vštevši posebne korespondence 
tajniške in blagajniške. 

V raznih časopisih se je priobčila z a 

h v a l a vsem osebam in korporacijam, ki so 
si pridobili zaslug, da se je XX. glavna skup

ščina »Zaveze" v Gorici tako lepo in dostojno 
izvršila. 

C. kr. okrajno glavarstvo v Gorici je na

znanilo z dopisom z dne 12. nov. 1908, štev. 
290, da je došla z odlokom c. kr. notranjega 
ministrstva z dne 26. okt. 1908, štev. 8917, 

N a j v i š j a z a h v a l * na izrazu vdanosti, 
ki ga je »Zaveza" predložila povodom zadnje 
glavne skupščine Njegovemu Veličanstvu po
vodom proslave 60 letciee njegovega vla
darstva. 

E. Ganglov govor: „3 o 1 a ž n k m e 
t i š k o v p r a š a n j e " in. govor tovariša Al. 
Peska: » R e g u l a c i j a u č i t e l j s k i h 
p l a č " je izdala »Zaveza" v brošuri, ki se je 
razposlalia vsem učiteljskim društvom T razpe

čavanje med njihove člane. To brošuro smo 
vposlali v zraislu pri zadnji glavni skupščini 
sprejetih resolucij in predlogov vsem primor

skim, kranjskim, štajerskim in koroškim slo

venskim, oziroma hrvaškim daželnim in držav

nim poslancem s prošnjo, da naš položaj 
razmotrivajo in naše težnje ob primerni priliki 
podpirajo. Posamezna društva smo pozvali po

tom okrožnic, naj postavijo v smislu ©anglo

vega govora dotičuo vprašanje na dnevni red 
svojega zborovanja, se o tem posvetujejo in o
svojih sklepih poročajo »Zavezi".. Društva so 
se temu povabilu večinoma odzvala. Nekatera 
teh poročil so bila priobčena. tudi v »Učit. 
Tovarišu", ki pričajo, kako resno se je uči

teljstvo lotilo tega važnega in perečega vpra

šanja. 
Tajnik avstrijske učiteljska zveze, tovariš 

IIajny iz Moravske, je prosil, da se mu sestavi 
p e t i c i j a za i z b o l j š a n j e u č i t . 
p l a č za I s t r o , ki naj se določijo enako 
uradniškim plačam XI. do Vil plačilnega raz

reda. Temu povabilu smo se drage volje od

zvali in se je dotična peticija predložila istr

skemu deželnemu zboru. 
Ljubljanski občinski svet je 'ustanovil v 

spomin velikega pisatelja slovenskega šolstva in 
učiteljstva » J a n a L e g a m l a d i n s k o 
k n j i ž n i c o " ter je razpisal za dobre mla

dinske spise dve č a s t n i n a g r a d i po 
300, oziroma 200 K. Ad boe določeni preso

jevalni odsek je pripoznal prvo častno nagrado 
tov. Rapetu za njegovo povest »Dan e", 
drugo pa tov. Juliju Slapšaku za njegov spis 
» T u r k i p r e d sv. T i l n o m". »Zave

zino" vodstvo je sklenilo, da prevzame ta spisa 
v svojo last in založbo in izplača tov. Rapetu 
po 20 K nagrade od tiskane pole s pogojem, da 
odstopi vse pravice do tega spisa »Zavezi". 
Obe povesti sta se dali v tisk vsaka v 2500 
izvodih »Učit. tiskarni" in se je prepustilo 
tiskarni tudi vezanje knjig in njih razpečava

nje, zakar prejme tiskarna običajnih 15% pro

vizije. 
Glede » U č i t e l j s k e g a T o v a 

r i š a " je »Zaveza" v veliki zadregi. Koncem 
decembra meseca 1908 je bilo v tiskarni dolga 
6990 K. Razume se, da zahteva »Učiteljska 
tiskarna" poravnavo tega dolga. Sklenila je pa, 
da dovoli »Zavezi" znaten popust, in sicer bi 
plačala — ako bi poravnala svoj dolg do 31. 
januarja 1908 — samo 6000 K; ako bi pa 
dotlej te vsote ne plačala, pa zapade v plačilo 
ves stari dolg, torej 6990 K, ki se mora ob

restovati po 6%. Obenem se je tudi določilo, 
da se morajo vse prihodnje številke »Uči

teljskega Tovariša" tiskarni kurentno plačati. 
Ni mi treba praviti, da »Zaveza" teh 

pogojev ni mogla izpolniti, ker je njeno gmotno 
stanje v skrajni meri neugodno. »Učit. Tov." 
je pač list, ki smemo biti nanj ponosni; toda 
kaj, ko imamo pri njem leto za letom deficit. 
Z navdušenjem se je bilo pri glavni skupščini 
v Postojni sklenilo, da bodi »Učit. Tovariš" 
t e d n i k , a s samim trenotnim navdušenjem 
ni pomagano, ako nima list zadostnpga števila 
naročnikovp 1 a č n i k o v, Dolžnost vsakega 
učitelja in vsake učiteljice bi bila, da se naroči 
na to naše glasilo, a naročena je komaj tre

tjina »Zavezinega učiteljstva nanj. »Zaveza" je 
bila torej v velikih stiskah. Zato je vodstvo 
začasno sklenilo sledeče: 

1. Dolg se zazdaj ne more poplačati. 
2. Predsednik se pooblašča, da izposluje 

pri tiskarni vseeno znižanje dolga na 6000 K, 
ki se naj obrestuje vsaj po 5%. 

3. Pri seji upravnega odbora, oziroma 
delegaciji je delati na to, da to pereče vpra

šanje korenito regulira, ker tako, kakor je dosedaj 
ni mogoče več nadaljevati. 

4. Priloge v »Učit. Tov." je omejiti do 
skrajne meje. 

Te sklepe je upravni odbor v svoji seji 
dne 7. aprila potrdil. Tudi »Učit. tiskarna" je 
omenjene pogoje sprejela in je torej ta zadeva 
saj zazdaj povoljno rešena. 

Vodstvo šole »Družbe sv. Cirila in Me

toda" na Muti je prosilo, da se ji prepuste 
brezplačno stari letniki »Zvončka". Enako pro

šnjo je vposlala tudi čitalnica v Hrastniku. 

Obema prošnjama« se je — kolikor je* Bilb>aio>

goče — ugodilo. 
Upravniku »Učit. Tov." tov. &adr;. Ra

petu, se je dovolilo za uravnavo računskihiknjig 
30 K nagrade. 

Banki »Slav i j i" se je vposlali poziv,. 
I da nemudoma izplača drugo polovico pvovizije

' od učiteljskih zavarovanj. 
Pri o d k r i t j u s p o m i n s k op !lo 

, š č e in spomenika nepozabnemu tovarišu Al.. 
; Strmšku je zastopali „Zavezo" upravni odbornik 
j tov. Gnus. 

. Ustredni spolek jednot učiteljskih* v kra
ljestvu Češkem je vložil na državno dboroioo
prošnjo, da se u č i t e l j i š č a preosnujejo in 
razširijo v dosego višje izobrazbe učiteljstva na
pet letnikov. To petieijo je podpirala tndi naša. 
»Zaveza". 

C. kr. deželna vlada je povabila »Zavezo",, 
da se udeleži posvetovanja glede sestave ko
miteja za š o 1 s k o  h i g i e n i č n i k o n 
g r e s , ki bo v Parizu leta 1910. Predsednik 
Jelene je bil pri tem komiteju izvoljen za 
tajnika. 

A. Bapetova knjiga » D a n e " soje raz
poslala v 1000 izvodih šolskim vodstvom in« 
posameznikom. Vezava stane od komada po
23 vin. 

J. Slapšakova knjiga bo ilustrovana. Ilu
stracije bodo stale 100 K, zato pa odstopi, pi
satelj pristoječo mu pisateljsko nagrsdo polo
vico »Zavezi", drugo polovico pa »Učiteljskemu! 
konviktu". 

»Deutschosterr. Lehrerbund" je povabili 
predsedništvo, naj se udeleži posvetovanja za

radi regulacije učit. plač. Ker je vabilo prepozno« 
prišlo, se predsednik posvetovanja ni udeleži^ 
pač pa je prosili, da se ga obvesti o sklepih^ 
ki so se storili, kar se pa doslej še nt 
zgodilo. 

A. Peskove predloge glede izboljšanja 
učiteljskih plao je »Zaveza" prejiaslej vsekdftr 
izvajala in ne pride ta zadeva z dnevnega reda, 
dokler ne bo ugodno rešena. 

Drugače pa je z drugimi predlogi, ki so 
se stavili. Nepobitno dejstvo je,, da imamo raz

nih društev že več kot dovolj. In kdo dtela pri 
njih? Navadno vedno ene in iste osebe, ki so 
dostikrat tako preobložene s takim delom, da 
jim ne preostaja nikakega prostega časa, ali 
pa morajo eno ali drugo delo zaaemarjati. 
Glede ustanovitve društva » Š o l a in d o m " 
je bilo vodstvo mnenja, da nima za sedaj živ

ljenske moči in bi pri naših razmerah nikakor 
ne uspevalo. Niti toli potrebnega in zaželenega 
„Konvikta" ne moremo še oživotveriti, dasi se 
zanj najintenzivneje dela že leta in leta. Ravno 
taka je tudi s predlogom glede ustanovitve 
» P r i p r a v n i š k e g a d o m a " . Takega 
društva bi učiteljstvo samo ne moglo vzdrže

vati, ker je pri sedanjem svojem slabem gmot

nem stanju itak preobloženo z raznimi dru

štvenimi in narodnim davkom. Na druge se 
pa — kakor znano — ne moremo mnogo 
zanašati. Zato je bilo vodstvo mnenja, da z& 
zdaj ne kaže ustaaavljati novih društev. Sicer 
je pa »Zaveza" diage volje pripravljena pss

skrbeti potrebna pravila in drugo potrebno, ako 
žele kje ustanoviti tako društvo. 

Tovariš Pesek je predlagal tudi ustano

vitev p o m o ž n e g a s k l a d a v p o d 

p o r o o b o l e l i m u č i t e l j e m in u č i 

t e l j i c a m . Tudi tega predloga nismo mogli 
uresničiti, ker smo tudi glede tega vprašanja 
mnenja, da je neizvršljivo. Vsi dosedanji enaki 
poizkusi (n. pr. pri »Zvezi slov. gasilnih dru

štev", pri »Društvu slov. učiteljic" itd.) so se 
izjalovili. To bi bil velik aparat, ki bi več stal, 
nego donašal. Ne dalo bi se kontrolirati, kdo 
je podpore bolj potreben, in po dosedanjih iz

kušnjah se pripetijo večkrat nelepe zlorabe. In 
kako bi bilo s prispevki ? O tem bi lahko 
mnogo povedal iz svoje izkušnje tov. Fr, Trošt 
z Iga. Sicer je pa znano, da dobi vsaka uči

teljica in vsak učitelj zaradi bolezni pri

merno denarno podporo od deželnega šol

skega sveta. 
» U č i t e l j s k o d r u š t v o za T r s t 

in o k o l i c o " je sprejelo predlog tovariša 
I. Vrščaja, naj »Zaveza" na kompetentnem 
mestu deluje nato, da se bosta v učiteljsko po

kojnino všteli tudi dve provizorični službeni 
leti. Sicer je ta točka že davno v našem pro

gramn, kadar gre za regulacijo učiteljskih 
plač, vendar bomo še posebe porabili priliko, 
ko bo kaj upanja, da bo državni zbor redno 
zboroval, da izvršimo omenjeni predlog in še 
posebe opozorimo merodajne kroge, da se za

Dalje v prilogi. 



vzamejo za tako izpremembo drž. šolskega 
zakona. 

Na današnji dan, ko zborujemo tukaj r 
Mariboru, se slavi v Krapini Gajeva slavnost. 
»Zaveza" je poslala na to slavnost brzojavno 
pozdravilo. 

Težak je položaj učiteljstva. Z vseh strani 
pritiskajo nanje sovražniki, ki mu hočejo mo

ralno in materialno škodovati. Učiteljstvo mora 
delati na vse strani, da se ohrani. Zato je res 
žrtev, kar daje učiteljstvo za svoje organizacije 
— a da vse to žrtvuje sebi v korist, to mu je 
T zadoščenje. 

Zato je pa lahko naša organizacija, ki je 
zgrajena na naših žrtvah, nam samim v ponos, 
kakor bodi sovražniku v dokaz, da ne bo no

beno nasilje razbilo naših vrst! 
S to ponosno zavestjo stopaj mo vese

lejši in pravičnejši bodočnosti nasproti! (Plo 
skanje.) 

P r e d s e d n i k : Otvarjam debato. 
Tov. D i m n i k : Kar se tiče društva v 

pomoč obolelim učiteljem in učiteljicam, nisem 
tega mnenja, kakor pravi poročilo. Predlagam, 
da se v okrilju »Zaveze" ustanovi tak odsek 
in se naj vanj izvolijo tovariši: K r i ž m a n , 
G n u s in D i m n i k . (Sprejeto.) 

Tov. P u 1 k o kritikuje napade na uči

teljstvo v knjigah Dr. sv. Mohorja. (Glej lan

ske »Večernice".) Učiteljstvo naj vzame ta 
večna sramočenja na znanje in naj po tem 
uravna svoje ravnanja nasproti tej družbi. Pod

pira naj knjige, ki so šoli in učiteljstvu pri

jazne. 
Tov. S t r e l e c pravi, naj se vedno po

udarja zahteva po izenačenju učit. plač z 11. 
do 8. činovnim razredom državnih uradnikov. 
Tak zakon so sklenili v B u k o v i n i , in ta 
zakon je sedaj s a n k c i o n i r a n — torej je 
led prebit! 

»Učiteljski Tovariš"

Upravnik tov. Andrej R a p e poroča: 
Letošnje moje poročilo bo krajše kakor 

je bilo lansko leto. Tudi upam, da ne bo debat 
o tej ali oni premembi našega stanovskega 
glasila, zakaj pohvaliti moram tovariše, da so 
se zbudili iz mrtvila in posegli v svoje žepe 
tako, da je danes gmotni položaj lista relativno 
dober. (Odobravanje.) Ako še ostali dolžniki 
posnemajo te, ki so se odzvali v letu 1908,, 
potem bo upravništvo v prihodnjem letu lahko 
poročalo o dobičku ali vsaj ne o kakem pri

manjkljaju. (Dobro.) Mislim, če so eni, ki žive 
v isti mizeriji, kakor tisti, ki se ne zmenijo 
za svoje obveznosti napram »U. T.", lahko 
poravnali svoje, takisto store v kratkem to tudi 
ti. Listovo upravništvo bi še od naročnikov 
imelo terjati skoro 6000 K (lansko leto okolo 
13.000 K); neplačanih inseratov pa je bilo 
koncem leta okolo 4000 K. Vseh terjatev je 
skoro 10.000 K. Ako bi se poravnala vsa ta 
vsota, bi bil »Tovariš" namah brez dolga v 
tiskarni, ki znaša danes, ko je preteklo že nad 
polovico leta 1909., okolo 6000 K, in bi imel 
še prebitka okolo 4000 K. Omeniti mi je še, 
da je veliko pripomogel k temu stanju ukrep, 
da izhaja »Tovariš" kar največkrat mogoče 
brez priloge. Upam, da se strinjate tovariši s 
tem, zakaj če ima celo prilogo, stane to uprav

ništvo vsak teden nad 100 K več. 
List se tiska sedaj v 1400 izvodih in 

ima naročnikov na Kranjskem 511, na Štajer

skem 376, na Primorskem in v Istri 230, na 
Koroškem 13, na Hrvaškem 11, na Češkem 
13, v Bolgariji 1, v Srbiji 4, na Ogrskem 2, 
na Nižjeavstrijskem 19, v Galiciji 2, na Mo

ravskem 5, v Bosni 3 in v Dalmaciji 3. (Sku

paj 1191.) Med temi je seveda nekaj brezplač

nih izvodov in v zameno. — Učiteljiščniki 
ljubljanski dobivajo po 100, v Mariboru po 10, 
v Kopru po 20 in v Celovcu po 5 brezplačnih 
izvodov. V poslovnem letu 1908. je priraslo 
skoro 200 naročnikov. 

Končno še nekaj! Tovariše, ki so še na 
dolgu, vljudno prosim, naj poravnajo svoje ob

veznosti. Znamke za terjalna pisma stanejo. 
Morda bi ganilo tudi koga, če povem, da je 
terjanje upravništvu tako neljubo, da bi rajši 
držal klofuto kot pisal terjalno pismo. Tisti, ki 
sem jih terjal morda precej strogo, pa naj mi 
oproste; saj vedo, da sem storil samo svojo 
dolžnost. 

Omenjam še, da bi prihodnje leto ne bilo 
poročilo tako ugodno, če se še ostali ne od

zovejo, zakaj list je plačati za vsako številko 
in za vsa leta, torej se dolg vedno množi, če 
upravništvo nima denarja, da bi sproti pokri

valo stroške. 

Poročilo se odobri, ko se še sprejme 
Peskov nasvet, da je tudi dolg lahko odplače

vati potom socialnih odsekov. 

Bačnn »Popotnika" za leto 1908. 
Upravnik tov. Fr. L u z n a r poda račun. 

(Glej med inserati.) 

Bačnn »Zvončka" za leto 1908. 
Upravnik tov. L. J e l e n e poda račun. 

(Glej med inserati.) 

Bačnn »Zareze jugoslovanskih učitelj

skih društev" v letu 1908. 
Blagajnik tov. Fr. L u z n a r poda račun. 

(Glej med inserati.) 
Razvije se debata. Vanjo posežejo tova

riši : T o m u , Fr. B r i n a r , P e t r i č , 
C r n a g o j in P u l k o . Naposled obvelja 
črnagojev predlog: V b o d o č e n a j s e 
p r i j a v i j o v s i r a č u n i 14 d n i p r e d 
s k u p š č i n o v » U č i t . T o v a r i šu", za 
s k u p š č i n a r j e pa s e n a j n a p r a 

v i j o p o n a t i s k i. 

Poročilo pregledoralcov računov in vo

litev novih. 
V imenu pregledovalcev računov poroča 

tov. A, G e r m e k (Trst), ki pravi, da so vsi 
računi in knjige v najlepšem redu. Predlaga 
absolutorij blagajniku in listom. (Sprejeto.) 

Na predlog tov. Vilka R u s a se izvolijo 
dasedanji pregledoval« računov, ki so tovariši: 
Anton G e r m e k , Ferdo J u v a n e c in 
Karel K v e d e r. 

Določilo doneskov. 
Blagajnik Fr. L u z n a r predlaga, da se 

plača tudi vnaprej od vsakega pravega člana 
po 1 K, od podpornih članov pa nič. — Na 
vprašanje tov. R a j š p a, za kake člaue je 
smatrati prov. učitelje, odgovori predsednik, da 
za prave. Tov. Janko T o m a n govori po na

ročilu svojega okr. društva za znižanje člana

rine, takisto tov. Ivan P e t r i č tudi v imenu 
svojega društva. Pri glasovanja obvelja poroče

valčev predlog. 

Prihodnja skupščina. 
Na predlog tov. A. G r m e k a (Trst) 

sklene delegacija, da se vrši XXII. skupščina 
prihodnje leto meseca avgusta tikoma p r e d 
kongresom slovanskega učiteljstva v Kra

kovem. 
Volitve. 

Volitve vodstva — po novih pravilih za 
tri leta — se izvrše po listkih. 

Pred volitvijo poroča predsednik, da do

sedanji tajnik, tov. Dragotin C e s n i k, zaradi 
obilice drugih poslov ne more več sprejeti zo

petne izvolitve. — Delegacija mu izreče zahvalo 
in priznanje za mnogoletno požrtvovalno in ne

sebično delovanje. 
V vodstvo so voljeni: predsednik L. J e

I e n c (burno odobravanje in ovacija), tajnik 
Andrej R a p e , blagajnik Fran L u z n a r. 

Volitve upravnih odbornikov se izvrše z 
vzklikom, in sicer so voljeni za Š t a j e r 

s k o : Jos. M e š i č e k , Anton G n u s in 
Ignacij Š i j a n e c ; za P r i m o r s k o : 
Ignacij K r i ž m a n , Anton B e r g i n e c in 
I. S a b a d i n o v a ; za K r a n j s k o : Jakob 
D i m n i k , Ivan Š e g a in Vilibald R u s . 

Predlogi in nasveti. 
Tov. E. G a n g l poda poročilo o seji 

odbora »Zveze slovanskega učiteljstva v Av

striji". Delegacija vzame poročilo z odobrava

njem na znanje. 
Isti govornik sporoči delegaciji r e s o 

l u c i j e , sprejete na abiturientskem sestanku 
abiturientov in abiturientk vseh slovenskih uči

teljišč, ki se je vršil dne 1. avgusta 1909 v 
Mestnem domu v Ljubljani in kjer je Gangl 
zastopal »Zavezo". 

Resolucije se glase: 
Učiteljski abiturienti, zbrani na sestanku 

dne 1. avgusta t. 1. v Mestnem domu v 
Ljubljani, 

1. so, pregledavši učiteljske organizacije, 
spoznali nujno potrebo, da »Zaveza avstr. jugosl. 
učit. dr." intenzivneje seznanja svoj naraščaj 
s težnjami stanu kakor organizacije same; 

2. so uvideli nujno potrebo, da se okr. 
učiteljska društva pospešujejo v toliko, da se 
bodo redno prednašala mesečna predavanja, in 
sicer ne samo z ozirom na stanovska vpraša

nja, temveč na splošna življenska vprašanja, v 
kar naj »Zaveza" posreduje za pridobitev pre

davateljev ; 

3. so spoznali nujno potrebo, da prične 
»Z. avstr. jsl. uč. dr." kar najodločneje delo

vati na to, da bo stik učiteljstva z učiteljišč

niki v onih krajih, kjer so slov. učiteljišča, 
kar možno najtesnejši in da skrb i učiteljstvo 
tamošnjega kraja, da se prirejajo temu dijaštvu 
znanstvena predavanja, da se tako izpopolni 
šolska izobrazba, in seznani učiteljstvo z vsemi 
aktualnimi vprašanji življenja; 

4. so razpravljali o razmerah na kopr

skem učiteljišču in so spoznali nujno potrebo, 
da se odpomore neznosnim razmeram in stanju 
koprskih učiteljiščnikov s tem, da se sedež 
učiteljišča nemudoma premesti iz Kopra v 
Gorico; t. j . moški oddelek, in to iz vzroka, 
da se razširi duševno obzorje in se mu da več 
prilike za izobrazbo, nego jo ima dosedaj. »Za

vezo" se pa naprosi, da ukrene vse potrebno v 
dosego teh smotrov. 

Resolucije vzame delegacija z odobrava

njem na znanje. 
Tov. P e s e k govori v smislu svojega 

članka v 32. štev. našega lista ter stavi pred

log, da se poživlja učiteljstvo, naj v 5 letih 
plača 60 K za obrambni sklad Družbe sv. Ci

rila in Metoda. (Sprejeto.) 
Tov. B e r t o k govori o klerikalizmu v 

Istri ter izreka ogorčenje proti onim učiteljem, 
ki kažejo dvojno lice. 

Predsednik zaključi zborovanje delegacije 
ob pol 8. uri zvečer. 

Koncert. 
Po delegacijskem zborovanju se je na

polnil obširni restavracijski vrt v »Narodnem 
domu" z domačimi in tujimi gosti, učiteljstvom 
in drugim občinstvom, ki je prihitelo na kon

cert »Zveze slov. staj. učiteljev in učiteljic". 
O koncertu samem poročamo prihodnjič. 

Sedeži v dvorani so bili do zadnjega raz

prodani nabralo se je tudi na galeriji in v dvo

rani na stojišču vse polno občinstva, tako da 
moremo reči, da je koncert tudi v tem oziru 
sijajno uspel. Po koncertu se je razvila v dvo

rani in na vrtu neprisiljena prijateljska zabava. 
V sijajno razsvetljeni veliki dvorani pa se je 
vrtel mladi svet ob zvokih mariborske vete

ranske godbe. Pohvalno je treba omeniti, da 
so na koncert poslasi vsi večji spodnještajerski 
kraji poleg učiteljstva še tudi druge zastopnike, 
da pokažejo tako važnemu činitelju kakor je 
učiteljstvo v narodnem, politiškem in kulturnem 
življenju, svoje simpatije. 

•Slamo zborovanje. 
Glavno zborovanje se je začelo dne 16. 

t. m. ob 10. dopoldne v veliki dvorani »Na

rodnega doma", Navzočih je bilo 600 oseb. 
Veličasten, dvigajoč pogled po dvorani in ga

leriji: sami zavedni tovariši, same zavedne to

varišice, obdani z vencem odličnih svojih pri

jateljev. 
Z mirno, imponujočo resnobo otvori pred

sednik L. J e l e n e veličasten zbor. S prepri

čevalno besedo razvija svoje misli. Burno mu 
ploska skupščina. 

Za Cehe govori Č e r n y , za Poljake 
N o w a k , za Moravane H e j n y , za mari

borsko Slovenec dr. VI. S e r n e c , imenom 
izvrš. odbora narodne stranke na Štajerskem 
dr. Vekoslav K u k o v e c , imenom kranjske 
napr. stranke dr. G. Ž e r j a v , pozdrave Ru

sov sporoča tov. M o h l e t o v a , za Zvezo 
nar. društev P e s e k , za nar. radikalno dija

štvo cand. iur. W e i x 1. 
Slavnostna referata sta imela dr. P i v k • 

in G a n g l , ki sta bila sprejeta z velikanskim 
aplavzom. Glavno zborovanje je trajalo do ene 
ure. — Po zborovanju je bil banket. O vsem 
tem poročamo prihodnjič natančneje. 


